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RAZMIŠLJANJA OB VSTOPU V NOVO LETO 1986 
Ko razmišljamo o novoletnih 

praznikih, smo polni zanosa in ra-
dostnih razpoloženj. Mikajo nas 
trenutki silvestrske noči, ki razv-
namejo človeške želje, hrepenenje 
in upanje. Toda bodimo tudi stvar-
ni. Pretehtajmo prehojeno pot in 
razmislimo o nalogah našega ju-
tri. 

Mnoga vprašanja se nam pora-
jajo. Koliko smo postali razvitejši, 
koliko produktivnih delovnih mest 
smo pridobili, koliko nujnih objek-
tov je zrastlo v krajevnih skupno-
stih? 

Tudi o delavskem značaju naše 
družbe razmišljamo. Kakšen je 
položaj delavcev v neposredni pro-
izvodnji, tistih, kijih je v proizvod-

nji največ in ki ne prejemajo ro-
žnatih osebnih dohodkov? Se je 
njihova samoupravna moč v tem 
letu okrepila? So pogosti družbeni 
pozivi za povečano storilnost in 
odvisnost osebnih dohodkov od 
delovnih rezultatov rodili ustrezne 
sadove? 

Priznati moram, da je težko 
opredeliti stališča, ki bi dala celo-
vite odgovore na ta vprašanja. 
Prepričan pa sem, da težave, kijih 
preživlja naša širša družba, niso 
tako globoke, da jih z delavnostjo 
in enotnimi razvojnimi hotenji ne 
bi premostili. Leto 1986 mora biti 
zato resnično prelomno v dosled-
nosti izvajanja dogovorjene raz-
vojne politike. Okrepiti se mora 

znanje, sposobnost in vztrajnost 
pri delu ter odmerjenost v porabi. 

Leto bo torej delovno, dostikrat 
tudi trdo. Bo pa tudi lepo, prijetno, 
če bomo znali prisluhniti v sebi 
človeški širini, solidarnosti in skrbi 
za sočloveka, ki je naše pomoči 
potreben. Lepo bo, če bomo soli-
darnost, ki jo izpričujemo z občin-
skim samoprispevkom, kronali s 
pričetkom obnove in dozidave os-
novne šole v Cerkvenjaku, če bo-
mo na temelju slovenske politike 
pospeševanja skladnejšega regio-
nalnega razvoja pričeli graditi ali 
širiti kakšen pomemben industrij-
ski obrat, če bomo skladno z dogo-
vorom o skupnih planskih elemen-
tih na območju Podravske regije 

začeli uresničevati gradnjo sadne 
hladilnice ter širitev telefonskega 
omrežja v občini. Omenil sem le 
nekaj značilnih nalog iz družbene-
ga načrta za prihodnje leto. Načr-
tujemo pa kajpak še veliko nalog, 
ki so vsaka po svoje pomembne za 
naš hitrejši in skladnejši razvoj. 

Vsem občanom izrekam najlep-
še želje za srečno leto 1986. Naj 
bo sončno, kot ga vsi želimo, a če-
tudi bo tu in tam nekoliko obla-
čno, bo toliko lepše, kolikor bolj 
bomo znali ceniti življenje, ki ga 
živimo samo enkrat, zato ga živi-
mo s srcem, razum pa uporabljaj-
mo zato, da bi bil utrip srca boga-
tejši. 

Edo Zorko 

Delovnim ljudem in občanom Lenarta želimo 
srečno in uspešno novo leto 1986 

Skupščina občine, DPO, uredništvo Domačih novic 



O GOSPODARJENJU 

ŠE VEDNO 
USPEŠNI 

Gospodarske organizacije združe-
nega dela v občini Lenart so v sploš-
nih razmerah gospodar jen ja v obdob-
ju ianuar-september 1985 poslovale \ 
poprečju doka j ugodno. Predvsem 
gre za ugodno d inamiko industrijske 
proizvodnje in konvertibilnega izvo-
za. medtem ko se je tempo rasti finan-
čnih rezultatov \ pr imerjavi s prvim 
polletjem letos nekoliko upočasnil . 
Proizvodnja \ industrij i še nadalje 
dosega dobre rezultate, tako da je rast. 
fizičnega obsega industri jske proiz-
vodnje precej višja od načrtovane ce-
loletne. V prvih desetih mesecih letos 
je namreč kar za 32,5 "o večja kot v 
enakem obdobju lani, hkrati pa je tu-
di za 27.5 "m večja od lanskega po-
prečja. Najugodnejša rast je bila do-
sežena v kovinsko-predelovalni de-
javnosti in proizvodnj i prometnih 
sredstev ( T O Z D Klemos-KLister), 
proizvodnja pa se zelo povečuje tudi 
v obratu PEKA za proizvodnjo vrh-
njih delov čevljev v Benediktu. Obse-
ga proizvodnje iz obdobja prvih dese-
tih mesecev 1984. leta niso dosegli v 
proizvodnji končnih lesenih izdelkov 
( T O Z D Tovarna pohištva Lenart) in 
zgotovljenih tekstilnih izdelkov 
( T O Z D Športna in lahka konfekcija 
Lenart). Izvozno-uvozni rezultati so v 

. letošnjem letu zelo dobri . Vrednost 
"konvertibilnega izvoza blaga je v pr-

vih desetih mesecih letos presegla 
lanskoletno v enakem obdobju za 
45 %, vrednost uvoza blaga pa je 
manjša za skora j 28 %. Ob takšnih gi-
banj ih je razmerje med uvozom in iz-
vozom zelo u g o d n o ; s topnja pokrit ja 
konvertibilnega uvoza z izvozom je 
348,4 »i. T O Z D Proizvodnja ogreval-
nih elementov Lenart je dosegla 
4 1 , 4 % vsega konvert ibi lnega izvoza. 

Dosežene rasti finančnih rezultatov 
so tudi v obdobju j anua r—sep tember 
v pretežni meri posledica višjih cen, 
čeprav imata precejšen vpliv tudi po-
večana proizvodnja in večja p roda ja 
na tuje. V primerjavi z devetimi mese-
ci lani so se v SR Sloveniji cene indu-
strijskih izdelkov pri proizvajalcih 
povečale za 93,9 %, cene na d robno 
za 79,8 % in cene življenjskih potreb-
ščin za 75.8 %. 

Po opravl jenem preračunu na pri-
merlj ivo osnovo zaradi sprememb v 
obračunskem sistemu so organizacije 
združenega dela s področja gospodar-
stva v občini povečala celotni priho-
dek za 78,1 %, porabl jena sredstva za 
72,2%, doseženi dohodek za 98,6%, 

razporejena sredstva za bruto osebne 
dohodke in skupno porabo delavcev 
za 92,9 % ter sredstva za akumulaci jo 
za 82,8 %. 

V primerjavi s prvim polletjem, ko 
je bila delitev dohodka in čistega do-
hodka v skladu z resolucijskim izho-
diščem in se je akumulaci ja bistveno 
hitreje povečevala kot osebni dohod-
ki. se v tričetrtletju usmeritve v politi-
ki delitve d o h o d k a ne uresničujejo. 
Poslovanje, mer jeno z deležem aku-
mulacije v ustvarjenem dohodku , se 
je od polletja poslabšalo za 3 ,4% od-
stotne točke. V globalu tudi sredstva 
za osebne dohodke in skupno porabo 
delavcev presegajo načrtovane cilje. 
Glede na 10% zaos ta jan je za rastjo 
primerljivega dohodka bi lahko po-
rastla za 88,7 %, povečala pa so se za 
92.9 %. Prav tako se je tisti del sred-
stev, ki ga organizacije združenega 
dela s področja gospodarstva odvaja-
jo za zadovol jevanje skupnih in 
splošnih potreb, povečali hitreje, kot 
je znašala rast primerljivega dohod-
ka. 

V devetih mesecih letos so popre-
čni mesečni čisti osebni dohodki na 
zaposlenega v združenem delu občine 
Lenart večji za 94,6 % glede na enako 
lansko obdobje , od tega v gospodar-
stvu za 92,4 in v negospodarstvu za 
102,7%. V prvih devetih mesecih je 
poprečni mesečni čisti osebni doho-
dek na zaposlenega znašal 42.038 din, 
v gospodarstvu 40.192 din in v nego-
spodarstvu. 48.097 din. Ob rasti cen 
življenjskih potrebščin so se tako po-
prečni osebni dohodki glede na ena-
ko obdob je lani tudi realno povečali. 

Organizacij i združenega dela. ki sta 
v prvem polletju poslovali z izgubo 
(Mercator-Potrošnik in T O Z D Go-
stinstvo in trgovina), sta do tričetrtle-
tja uspeli popraviti poslovni rezultat, 
vendar sta se v tem obdobju pojavili 
dve drugi — T O Z D Proizvodnja boj-
lerjev in T O Z D Tovarna pohištva sta 
izkazali skupa j 58,3 milijona din izgu-
be, od česar se nanaša na prvo 33 % 
vse izgube, na drugo pa 67 %. 

V vseh T O Z D je potrebno do kon-
ca leta vlagati največji napor za zniža-
nje deleža materialnih stroškov v ce-
lotnem pr ihodku, da bi se tako z na-
da l jn jo rastjo dohodka uskladila, raz-
merja v delitvi d o h o d k a in čistega do-
hodka z usmeritvami resolucije za le-
tošnje leto in s tem povečala sredstva 
za razširitev materialne osnove dela. 

V. K R A M B E R G E R 

D e l a v c i t o / d Livarna Lenart zavzeto uresničujejo načrte 

RES0LUCIJSKA 
PREDVIDEVANJA 

Z l e t o m 1986 b o m o p r i č e l i z 
u r e s n i č e v a n j e m n a l o g , p r e d v i d e -
n i h z a d o s e g o c i l j ev , ki s m o si j i h 
z a s t a v i l i z a p r i h o d n j e s r e d n j e r o -
č n o in d o l g o r o č n o o b d o b j e v o b -
č i n i L e n a r t . Z a t o s m o v o s n u t k u 
r e s o l u c i j e o p o l i t i k i u r e s n i č e v a -
n j a d r u ž b e n e g a p l a n a o b č i n e Le-
n a r t z a o b d o b j e 1 9 8 6 — 1 9 9 0 v le-
t u 1986 že d a l i p o u d a r e k t i s t i m 
a k t i v n o s t i m in n a l o g a m , ki i zha -
j a j o iz o s n u t k o v p e t l e t n e g a in 
p e t n a j s t l e t n e g a p l a n a o b č i n e in 
p o g o j u j e j o n j e n h i t r e j š i in c e l o v i t 
g o s p o d a r s k i r a z v o j . V p r i h o d -
n j e m l e t u b o m o n a p o d r o č j u go -
s p o d a r s t v a , z l a s t i p a še v i n d u -
s t r i j i , p o v e č e v a l i o b s e g p r o i z v o d -
n j e i n s t o r i t e v p r e d v s e m s še b o l j -
š i m i z k o r i š č a n j e m o b s t o j e č i h 
z m o g l j i v o s t i . Z n o v i m i n a l o ž b a -
m i b o m o v i n d u s t r i j i p o s o d a b l j a -
li o p r e m o v t o v a r n a h , d a si s k a -
k o v o s t n e j š i m i i z d e l k i p o v e č a m o 
t u d i p r o d a j o n a z a h t e v n i h t u j i h 
t r ž i š č i h . 

V k m e t i j s t v u b o m o n a d a l j e v a l i 
z i z v a j a n j e m r e g u l a c i j p o t o k o v 
D r v a n j e in G l o b o v n i c e in m e l i o -
r a c i j a m i z e m l j i š č . Z n a č r t o v a n i m 
p r i č e t k o m g r a d n j e h l a d i l n i c e v 
p r i h o d n j e m l e tu j e še p o s e b e j p o -

IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH 
D e l a v s k a univerza Lenart pripravlja pestre pro-

g r a m e izobraževanja in usposabl janja . V teku s o te-
čaji krojenja in š ivanja, zaradi ve l ikega zan imanja 
pa bo D e l a v s k a univerza organiz ira la podobne teča-
j e tudi januarja in februarja prihodnje leto. Č e bo 
dovo l j prijav, b o d o organiz ira l i tečaje tudi v zuna-
njih krajevnih skupnos t ih . Interesenti se l a h k o vsak 
dan prijavijo na de lavski univerzi Lenart al i po te le-
f o n u 74 -287 . 

N a De lavsk i univerzi zb irajo tudi prijave za gos -
podinjsko-tur is t ični tečaj , ki se bo pričel predvido-
ma v drugi polovici januarja . O b č a n i se l a h k o prija-
vijo vsak dan na D e l a v s k i univerzi do 15. januarja 
1986 . Pripravljajo tudi tečaje pletenja, kvačkanja in 
vozlanja . Ti tečaji bodo februarja , D e l a v s k a univer-
za pa prosi občane , da se tudi za te tečaje č imprej 
prijavijo na D e l a v s k i univerzi Lenart . 

m e m b n a t e k o č a o b n o v a n a s a d o v 
t a k o v d r u ž b e n e m k o t z a s e b n e m 
s e k t o r j u . 

T e m e l j n a n a l o g a t r g o v i n e in 
g o s t i n s t v a v o b č i n i b o t u d i v p r i -
h o d n j e m le tu i z b o l j š a n j e p r e s k r -
b l j e n o s t i o b č a n o v t e r p o p e s t r i t e v 
g o s t i n s k e in t u r i s t i č n e p o n u d b e , 
č e p r a v n o v i h p r o d a j a l n in v e č j i h 
g o s t i n s k i h o b j e k t o v n e b o m o 
g r a d i l i . N a p o d r o č j u s t a n o v a n j -
s k e g a , k o m u n a l n e g a , v o d n e g a in 
c e s t n e g a g o s p o d a r s t v a b o m o n e -
k o l i k o v e č p o z o r n o s t i n a m e n i l i 
t u d i g r a d n j i t e l e f o n s k e g a o m r e ž -
j a v o b č i n i . 

V d r u ž b e n i h d e j a v n o s t i h o b 
u p o š t e v a n j u s r e d s t e v , k i b o d o n a 
v o l j o , v g l o b a l u n e b o m o šir i l i 
o b s e g a o b s t o j e č i h p r o g r a m o v , 
g r a d i l i p a b o m o le t i s t e o b j e k t e , 
k i s o p r e d v i d e n i s p r o g r a m o m 
o b č i n s k e g a s a m o p r i s p e v k a . T a k o 
b o m o d o k o n č a l i a d a p t a c i j o in 
d o g r a d i t e v o s n o v n e š o l e v G r a -
d i š č u t e r p r i č e l i z i z v a j a n j e m p r -
v e f a z e a d a p t a c i j e in d o g r a d i t v e 
o s n o v n e š o l e v C e r k v e n j a k u . Z 
g r a d n j o p r i z i d k a o t r o š k e g a v r t c a 
v L e n a r t u b o m o l a h k o z a č e l i le 
n a o s n o v i d o g o v o r a z a i n t e r e s i r a -
n i h o r g a n i z a c i j z d r u ž e n e g a d e l a 
o s o f i n a n c i r a n j u t e n a l o ž b e . O b -
č i n s k a r e s o l u c i j a z a l e t o 1986 j e 
b i l a v b e s e d i l u o s n u t k a s p r e j e t a 
n a z b o r i h s k u p š č i n e o b č i n e Le-
n a r t . 

P r i č a k u j e m o , d a s e b o d o v 
o b l i k o v a n j e k o n č n e g a b e s e d i l a 
t e g a p o m e m b n e g a l e t n e g a p l a n -
s k e g a a k t a v t e k u j a v n e r a z p r a v e 
v k l j u č i l e vse s a m o u p r a v n e o r g a -
n i z a c i j e in s k u p n o s t i t e r d e l o v n i 
l j u d j e in o b č a n i v k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i h . 

V. K . 



KMETJE IN DELAVCI DRUŽBENIH POSESTEV SO KLJUB TEŽAVAM URESNIČILI NAČRTE 

MARTIN RADUHA, PREDSEDNIK RIBEZOVE SKUPNOSTI TRATE-VELKA 

KAKŠEN BO PRIDELEK PRIHODNJE LETO? 
Strokovnjaki za poljedelstvo 

menijo, da so posevki ozimin 
kljub poletni in jesenski suši kar 
lepi, čeprav bo prihodnje leto 
povprečen hektarski pridelek 
najbrž manjši, kot so pričakovali. 
No, pa nič zato, kajti kljub vse-
mu bo najbrž načrtovani odkup 
tržnih presežkov zrnja le možno 
uresničiti. Tako menijo v repu-
bliških kmetijskih organih, prav 
tako pa tudi pri posameznih 
kmetijskih zadrugah in kombina-
tih. Vodja pospeševalne službe 
Kmetijske zadruge pri Lenartu 
Darja Gorše o tem takole: 

»Po prvotnem planu bi morali 
za trg posejati 440 hektarov njiv 
s pšenico, po pogodbah pa znaša 
realizacija teh načrtov 372 hekta-
rov polj. To pomeni, da sicer od 
načrta nekaj odstopamo, a dose-
danja praksa kaže, da bomo v ča-
su žetve in po njej plan odkupa 
tržnih presežkov zlahka uresniči-
li. Sicer pa je doslej sklenilo po-
godbe za pšenico 464 prideloval-
cev.« 

Tako o načrtih pri kmetijski 
zadrugi pri Lenartu, kjer se v teh 
dneh že pripravljajo tudi na spo-

mladansko setev sladkorne pese. 
To naj bi posejali na 85 hektarjih 

polj, podpisovanje pogodb s ko-
operanti pa že teče in pri zadrugi 

so prepričani, da bodo načrt 
uresničili. 

Kako pa pri Agrokombinatu? 
Ivan Thaler, vodja poljedelske 

proizvodnje pri Agrokombinatu 
pri Lenartu, postreže z naslednji-
mi podatki. 

»Tudi naše obveznosti niso 
male, toda z dobro voljo in prid-
nostjo vseh naših sodelavcev 
smo le uspeli uresničiti jesenski 
del načrta. Okrog 400 hektarov 
polj je zasejanih s pšenico, spo-
mladi pa bomo posejali 150 hek-
tarov polj s sladkorno peso in 
580 hektarov s koruzo za silažo 
in za zrnje. Poleg teh kultur pa 
ima pomembno mesto na naših 
njivah tudi oljna repica, ki ji na-
menjamo 70 hektarov površin.« 
Če torej lahko sklepamo po ome-
njenih podatkih naših kmetijcev, 
prihodnje leto ne more nič prese-
netiti . . . Pač, vreme jim lahko 
vsak dan zagode. »Toda vsako 
leto ne more biti tako muhasto, 
kot je bilo letošnje,« mi je v slo-
vo, ko sem odhajal z Agrokombi-
natovega polja, dejal eden izmed 
traktoristov. 

J. Kurbus 

»PONOSNI SMO NA SVOJO SKUPNOST« 
Čeprav je sonce že zdavnaj zatonilo za slovenskogoriškimi hribi, je pri I 
hišni številki 51 na Tratah še pozno v noč gorela luč. V kuhinji pa ob I 
pogrnjeni mizi prijetna družba gospodinje, hčere, zeta, vnukov in seve-
da gospodarja. 

Ljubezen do zemlje 
Pri Martinu Raduhi smo ustavili 

korak in zmotili njega in njegovo 
pri jetno družino. Seveda nismo pri-
šli po naključju, pač pa smo bral-
cem »Domačih novic« želeli po-
drobneje predstaviti znanega kme-
ta, predvsem pa odličnega pozna-
valca jagodičevja. Martin Raduha 
je že od leta 1976 predsednik tako 
imenovane »ribezove skupnost i« 
Trate-Velka. 

»Sa j res, že od leta 76 smo tako 
organizirani. Če pa se spomnim na-
ših začetkov, ni bilo enostavno. Ve-
ste, ribez so tuka j pridelovali že v 
prvih povojnih letih, a kaj, ko smo 
bili pridelovalci osamljeni in pre-
puščeni vsak sam sebi. Pa smo si re-
kli, zakaj ne bi ustanovili svoje 
skupnosti . Od ideje smo kmalu pre-
šli k de janjem in tako, vidite, ima-
mo danes to svojo skupnost , ki jo 
prav v teh dneh želimo preimenova-
ti v Skupnost za pr idelovanje jago-
dičevja.« 

Tako z veseljem in ponosom 
hkrati pr ipoveduje Mart in Raduha. 
Ponosom tudi zato, ker so on in 
njegovi sovaščani, ki so prav tako 
člani skupnosti , prav letos prejeli 
visoko priznanje slovenske zadru-
žne zveze. Ponosni so nato prizna-
nje, prav tako pa tudi na dosežke. 

»Seveda pa j ih ne hi bilo, če ne 

bi bilo velike ljubezni do te naše 
zemlje. In ta l jubezen je v vseh na-
ših kmetih, članih skupnosti . Le ta-
ko lahko ob pr idnem delu dosega-
mo spodbudne rezultate.« 
Iz malega raste veliko 

» K o smo začeli, nas je bilo ko-
majda 24, danes v skupnosti zdru-
žuje interese kar 87 kmetov, ki se 
ukvar ja jo s tovrstno proizvodnjo. 
Pridelujemo pa predvsem ribez, ro-
bido in bezeg. Največ je seveda ri-
beza, sa j imamo z njim zasajenih 
skupno kar okrog 40 hektarov povr-
šin, okrog 35 hektarov imamo skup-
no nasadov robide, bezga pa pre-
moremo okrog 3 hektarje!« 

Še to nam je povedal predsednik 
Raduha , da so posamezne parcele 
oziroma nasadi pravzaprav majhne, 
saj so na jmanjše velike komajda 
okrog 20 arov, največje pa čez hek-
tar. Seveda pa je tako velikih zelo 
malo. 

Pa še nekaj ne smemo pozabiti. 
Prav kmetje, ki so člani ribezove 
skupnosti Trate-Velka so s svojim 
dosedanj im delom dokazali, da je 
možno uspešno kmetovati tudi na 
hribovitih, manjših kmeti jah. Naj-
lepši dokaz za to pa je prav Radu-
hova kmetija. 

» N i m a m o veliko zemlje, sa j naša 
kmetija meri samo 3 in pol hektar-

je. Naši nasadi jagodičevja so na 
hektar ju in pol, na dveh hektarj ih 
pa pr idelujemo še krmo za živino, 
saj imamo v hlevu tudi 5 glav gove-
di, vsak dan pa o d d a j a m o tudi ne-
ka j mleka. Je pa res, da se tudi na 
hriboviti manjši kmetiji da prežive-

VI a rt in Raduha 

ti, če si seveda priden, če imaš rad 
zemljo in vse, kar je na njej.« 

Tako pravijo pri izkušenih kme-
tovalcih. Na kmetiji si namreč svoj 
vsakdanj i kruh služijo kar štirje. 
No, mama se je lansko leto sicer 
upokoji la , vsi trije — oče, hči in zet 
pa so invalidsko pokojninsko zava-
rovani. Zadovoljni so, če bo le zdra-
vje in vreme prizanesljivo. 

»Vse delamo ročno in morda je 
prav to skrivnost uspeha takšnih 
malih kmetij,« razkriva svoje delo 
oče Martin, ki ga dobro pozna jo tu-
di drugi kmetje lenarške kmetijske 
zadruge. Kako ga ne bi, ko pa se 
rad oglasi tudi na sestankih samou-
pravnih in drugih organov, poner-
ga, če je treba, pa tudi iskreno po-
hvali takrat, ko je kaj hvaliti. 

In za konec tega zapisa bi radi v 
imenu uredništva »Domačih no-
vic« še enkrat pohvalili tudi Marti-
na Raduho , vse člane njegove dru-
žine in seveda vse njegove prijate-
lje, sokmete, ki so člani ribezove 
skupnosti . Kajti samo s takšnim de-
lom, s skupnimi močmi, z izobraže-
vanjem, ki ga bodo tudi letos orga-
nizirali, bodo lahko še napre j dose-
gali takšne uspehe, kot doslej . O b 
visokem priznanju, ki so ga za svoje 
delo prejeli, pa vsem tudi naše 
iskrene čestitke! In še neka j : uspeš-
nost vsega našega in ne samo lenar-
škega kmetijstva bo resnično še več-
ja takrat, ko bomo imeli še več takš-
nih kmetov, kot jih imamo v ribezo-
vi skupnosti Trate-Velka! 

J. Kurbus 



AVTORADGONA - TOZD TRANSPORT 

Čeprav so delavci nekdanje te-
meljne organizacije Transport v 
Spodnjem Porčiču šele nekaj me-
secev v novi delovni organizaciji 
Avtoradgona iz Gornje Radgone 
(za priključitev so se odločili 1. 
4. 1985), so prvi spodbudni re-
zultati takratne odločitve že vid-
ni. Tako so nam vsaj povedali tu-
di v Avtoradgoni. Poslovna eno-

Franc Kovačič 

ta Avtoradgona-transport Lenart 
je pred preoblikovanjem štela 
nekaj čez 30 zaposlenih, danes 
pa jih je v nekdanjih prostorih 
ostalo le še 17, od tega 15 vozni-
kov, preostali pa so dobili delo v 
matični delovni organizaciji v 
Gornji Radgoni. Da so se delav-
ci tega malega kolektiva dobro 
odločili, priča tudi podatek o do-
seganju dohodka. Tako se giblje 
mesečna realizacija med petimi 
in osmimi milijoni dinarjev, v 
zadnjih nekaj mesecih pa se še 
povečuje. Prav zato so se pri Av-
toradgoni odločili, da se lenar-
ška enota, ki je doslej sodila pod 
okrilje poslovne enote v Gornji 
Radgoni s prvim januar jem 1986 
preoblikuje v samostojno enoto 
Lenart. 

Nova organiziranost pa prina-
ša tudi nekatere pomembne na-
črte za prihodnost. Tako naj bi v 
naslednjem letu predvsem poso-
dobili vozni park in zastarela vo-
zila zamenjali z novimi. 

Tehnične preglede traktorjev 
in enoosnih prikolic bodo vršili 
vsaki prvi in tretji petek v mese-
cu. 

J. K. 

10 LET PROIZVODNJE IN 
RAZVOJA SPECIALIZIRANEGA 
TOZDA KRISTALA V LENARTU 

Letos decembra slavi kolektiv TOZD-a izolacijsko ste-
klo v Lenartu 10 let obstoja oz. pričetka z redno proizvodnjo 
izolacijskega stekla K75M. Začetki priprave in izgradnje 
obrata segajo v leto 1974, vendar je obrat bil izgrajen leta 
1975 in od takrat do danes doživel uspešen razvoj, ter z do-
datnimi vlaganji v nove proizvodne programe daleč presegel 
načrtovani obseg in rezultate v poslovanju. 

V teh letih je obrat oz. njegovi delavci uspešno osvojil 
ne-le proizvodnjo danes zelo znanega in priznanega izolacij-
skega stekla K75M, ki simbolično označuje KRISTAL 1975 
MARIBOR, torej pričetek proizvodnje, temveč so delavci os-
vojili proizvodnjo lepljenega oz. oklopnega stekla. V letoš-
njem letu pa pričeli s proizvodnjo upognjenih stekel, ki jih 
edini delajo v Jugoslaviji za znanega proizvajalca vrat LIP 
Bled, ki je bil tudi sovlagatelj opreme za proizvodnjo upo-
gnjenih stekel. 

S svojimi rezultati gospodarjenja je TOZD Izolacijsko 
steklo Lenart ne-le vrnil vložena sredstva vsem, ki so obrat 
gradili, temveč je v zadnjih letih vlagal ne-le v lasten razvoj, 
temveč tudi v nov proizvodni obrat opreme in elementov v 
Selnici, ki je prav tako na manj razvitem obmejnem področ-
ju. TOZD v Lenartu tako potrjuje pravilnost strokovne in sa-
moupravne odločitve vseh delavcev Kristala, ki so z vlaga-
njem v razvoj, zlasti v specializirane proizvodne obrate na 
manj razvitem območju dokazali, da je tudi tam možno raz-
vijati kvalitetne in zahtevne programe sposobne za izvoz ter 
rezultati, ki omogočajo vlaganja v lasten in komplementarni 
razvoj ostalih TOZD. 

SPODBUDNI REZULTATI 
IZ POSLOVNE ENOTE PRI LENARTU 

V PRIHODNJEM LETU BODO NAKUPILI NEKAJ NOVIH TO-
VORNIH VOZIL 

KORISTNA NALOŽBA 
U S P E Š N O D E L O V E T E R I N A R J E V V N O V I VETERI-

N A R S K I P O S T A J I PRI L E N A R T U 

Leto, ki se počasi izteka, je 
bilo za delovne ljudi in občane 
lenarške občine kljub številnim 
težavam vendarle uspešno. Ta-
ko vsaj lahko sodimo po neka-
terih pomembnih pridobitvah v 
minulih 12 mesecih. In ena naj-
pomembnejših na področju 
kmetijstva oziroma živinoreje 
je prav gotovo nova, sodobna 
veterinarska ambulanta v 
Spodnjem Porčiču pri Lenartu. 

»Tudi veterinarji, zaenkrat 
nas je 5, z načrtovano reorgani-
zacijo pa pričakujemo nove so-
delavce, smo se pridobitve zelo 
razveselili. Po dolgih letih dela 
v starih, neprimernih prostorih 
pa smo si, če se malce pošalim, 
tak dom tudi zaslužili«, mi je 
dejal Slavko Kramberger, eden 
najstarejših veterinarjev v tem 
koncu Slovenije in vodja vete-
rinarske postaje pri Lenartu. 

V novi veterinarski ambulan-
ti so veterinarji pridobili neka-
tere izredno pomembne in pre-
potrebne delovne prostore. Ta-
ko imajo poseben prostor za 
stranke, sobo za delo veterinar-
ja in prostor za dežurnega vete-
rinarja, laboratorij, veliko ope-
racijsko dvorano, dvorano za 
različna predavanja (v njej je 
kar 63 sedežev) in seveda am-
bulanto oziroma hlev. Ostalo 
pa je še precej neuresničenih 
načrtov, saj jim v prvi gradbeni 
fazi sredstva niso dopuščala 
uresničiti celotne izgradnje. Ta-
ko še vedno nimajo povezoval-
ne strehe med operacijsko dvo-
rano in hlevom, potrebujejo 
garažo za posebno vozilo za 
odvoz poginulih živali, še pose-
bej pa bi potrebovali posebno 

sobo oziroma prostor za opa-
zovanje obolelih živali s sumlji-
vimi nalezljivimi boleznimi 
(steklina!). »Med pomembne 
pridobitve pa prav gotovo sodi 
tudi sodobna lekarna, v kateri 
imamo vedno dovolj najrazli-
čnejših zdravil, pripomočkov 
in vitaminov, dodatkov k hrani 
itd. Lekarna je odprta vsak dan 
med 7. in 11. uro dopoldne, ra-
zen v soboto in nedeljo. V le-
karni lahko dobijo zdravila tu-
di tisti lastniki živali, ki nimajo 
recepta, saj dobijo pri nas stro-
kovni nasvet oziroma po potre-
bi tudi ustrezne izvide in recep-
te. Če pa gre za hujše bolezni, 
smo tu veterinarji, ki živali pre-
gledamo!« 

Tako nam je z veseljem pri-
povedoval tovariš Slavko 
Kramberger, ki že vsa leta živi 
in dela za napredek, predvsem 
pa ustrezno zdravstveno stanje 
v lenarški živinoreji. 

»Seveda pa smo vsi zaposle-
ni pri Lenartu kot en kolektiv, 
veliko pa nam pomagajo tudi v 
matični delovni organizaciji v 
Mariboru. Saj smo tudi z njiho-
vo pomočjo uspeli pridobiti to, 
kar imamo danes vsi skupaj z 
živinorejci.« 

Še tole so nas poprosili, da 
zapišemo v naših novicah. Da 
lahko kmetje in drugi lastniki 
živali veterinarja dobijo vsak 
trenutek in sicer čez dan preko 
UKW zvez na telefonsko števil-
ko 25-821, ponoči pa med 20. 
in 6. uro na domovih oz. preko 
telefonov. Vsi veterinarji imajo 
svoje telefone, razpored dežur-
stva pa je objavljen na oglasni 
deski veterinarske postaje pri 
Lenartu. J. Kurbus 

Veterinar Francko Breznik pri svojem delu 



Ne bi se odločili za takšen na-
slov, če ne bi bil docela resničen. 
Lenarška parna pekarna je v zad-
njem obdobju doživela hiter raz-
voj. Ponaša se s kakovostjo svo-
jih izdelkov, tudi slaščičarskega 
peciva, zlasti pa kruha in zagreb-
ških rezin in vinske rulade, ki jih 
cenijo širom po severovzhodni 
Sloveniji. 

Ko se je leta 1981 do takrat sa-
mostojna delovna organizacija 
Parna pekarna Lenart priključila 
mariborskemu Intesu, ji marsika-
teri črnogledi domačin ni obetal 
dobre prihodnosti in razvoja. Bi-
lo pa je popolnoma drugače. So-
dobno urejena Pekarna ličnega 
videza z okusno opremljenimi in 
urejenim prodajnim prostorom 
in slaščičarno je dokazala, da je 
bil takšen sprehod z roko v roki 
v zadnjih petih letih več kot 
uspešen. Pa vseeno poglejmo ne-
koliko dalje v preteklost! 

S KOLESI KRUH V POSAME-
ZNE KRAJE 

Leta 1946, ko je lenarška par-
na Pekarna prešla v družbeni 

sektor, so v drugih krajevnih 
skupnostih še delovale manjše 
Pekarne, ki so pekle kruh za svo-
je ožje področje. Trije delavci so 
zato zadoščali potrebam Lenar-
ta. Pričetek širšega razmaha ie 
povezan z imenom dolgoletnega 
prizadevnega direktorja Jožeta 
Alatiča, ki je leta 1956 pričel no-
vo pot lenarškega pekarstva. Za-
radi zastarelosti in drugih vzro-
kov so Pekarne v zunanjih krajih 
zaprli, zato je postajala delovna 
zadolžitev lenarških pekov večja 
iz dneva v dan. Peki so na primer 
dostavljali kruh v druge kraje 
kar s kolesi po končanem no-
čnem delu. Pekarna se je širila in 
posodabljala, dočakali so sodob-
nejšo opremo, vozni park in no-
ve sodelavce in prišlo je leto 
1981 

Z INTESOM V KORAK 

Ob priključitvi Intesu je štela 
Pekarna 14 delavcev, vendar so 
se takoj pokazale nove potrebe. 

Po odkupu proizvodnih prosto-
rov od lenarške občinske skup-
ščine so se lotili celovite rekon-

strukcije, ki je bila končana leta 
1982. Obnovili so proizvodne 
prostore, razširili skladišče in na-
mestili novo polavtomatsko peč 
ter pričeli z vsakodnevno dosta-
vo kruha. To je spet terjalo nova 
in večja vozila in nove delavce. 
Po obnovi proizvodnih prosto-
rov so se lotili še rekonstrukcije 
prodajnih prostorov in obnove 
celotne zgradbe. Lenart je po 40 
letih spet dobil ob Pekarni še 
svojo slaščičarno in zaposlitev so 
našli še štirje novi delavci. 

SODOBNA PROIZVODNJA, 
DOBRO DELO IN BOGATA 
PONUDBA 

Naš obisk v Pekarni se je pri-
čel pri enem od dvoriščnih vho-
dov. Dišalo je po svežem kruhu, 
za katerega bi dal roko v ogenj, 
da je slasten. Za vrati na levi je 
zadišalo po slaščicah in po hitrih 
kretnjah ter sproščenih obrazih 
lahko sodiš, da so slaščičarji 
mojstri svojega poklica. To so 
kasneje dokazale tudi dobrote, ki 
se upravičeno šopirijo v prodaj-
nih prostorih. Vse to o mojstrih v 
enaki meri velja tudi za peke in 

prodajalke. Ob mizi v prodajnem 
prostoru pa je informacija o Pe-
karni in slaščičarni v pogovoru z 
vodjo obrata Antonom Družov-
cem postajala celovitejša in po-
polnejša. 

TUDI TEŽAVE SO ŠE 

Najbolj pogrešajo silose za 
moko, kajti skladišče je premajh-
no in je treba moko redno dova-
žati iz Maribora vsak drugi dan. 
Za Pekarno je sicer primeren 
prostor za silose, vendar spora-
zuma o odkupu še niso uspeli 
doseči. Sicer pa gredo dnevno iz 
Pekarne 3—4 tone kruha, pa še 
marsikatera od 40 vrst peciva, 
trajnega peciva in keksov, ki jih 
pečejo pri Lenartu. Šest vrst kru-
ha pečejo — mimogrede poveda-
no — vozijo pa ga po vsej lenar-
ški občini in v kraje ptujske in 
mariborske občine, ki so bliže 
Lenartu kot matičnim središčem: 
v Trnovsko vas, Vitomarce, Ko-
reno in Vurberk na primer. 

28 delavcev šteje Pekarna in 
vsem moramo priznati: pečejo 
nam dober kruh! 

Edvard Pukšič 

PARNA PEKARNA PEČE PECIVO 

40 AGR0K0MBINAT0VIH 
LET 

Leta, ki za vsakogar pomenijo zrelost, so tudi lenarškemu Agrokombi-
natu prinesla trdno mesto v sedanjosti in trdne perspektive. Potrditi velja 
moto delavcev Agrokombinata, ki so ga izrekli ob otvoritvi farme v Šetaro-
vi: S stabilizacijo bomo uspeli, če bomo pridelali dovolj kakovostne in cene-
ne hrane. 

Ustanovitev delovne organizacije sega v november 1945. Po pripojitvi 
zadrug iz drugih krajevnih centrov leta 1949 se je dejavnost širila in v letih 
1963 in 1966 s pripojitvijo kmetijskih gospodarstev Lenart in Selce ter kme-
tijske zadruge Zg. Sčavnica-Velka dobila novo delovno vsebino. Leta 1975 , 
je prineslo novo samoupravno organiziranost s petimi temeljnimi organizaci-
jami, zadnjo organizacijsko spremembo pa je tedanji Agrokombinat KZ Le-
nart doživel leta 1978 z oblikovanjem dveh delovnih organizacij — Agro-
kombinata in Kmetijske zadruge, ki sta se še istega leta povezali v S O Z D 
Tima Maribor. 

T O Z D Poljedelstvo in živinoreja upravlja z 2.000 ha zemljišč, kolobar 
pa je v celoti podredila pridelavi krmnih in krušnih žit. Največji pridobitvi v 
iztekajočem se srednjeročnem obdobju sta farini v Verjanah in v Setarovi s 
po 1200 stojišči za mlado pitano govedo. 

T O Z D Sadjarstvo in vinogradništvo upravlja s 700 ha zemljišč, T O Z D 
Gostinstvo in trgovina pa je v občini opredeljena kot nosilec gostinske in tu-
ristične ponudbe. EP 

25 LET PRIZADEVANJ 
KLEM0SA 

Čeprav je uradni datum ustanovitve Klemosa november 1960. pa segajo 
začetki v obdobje 1946—1952 od krajevnega ključavničarstva do ključavni-
čarskega podjetja do leta 1956 ter kleparstva, vodoinštalaterstva in strelovo-
dov do leta 1960, ko je podjetje dobilo uradni naziv Klemos. 

Delovni prostori, v katerih je potekala proizvodnja, so bili zelo skromni 
le 100 m', danes pa se lahko ponašajo z 10.000 kvadratni metri površin ter z 
urejenimi poslovnimi prostori. Največji napredek je Klemos dosegel v zad-
njih 15 letih tako na področju investiranja kot na področju samoupravne or-
ganiziranosti. Tri T O Z D in delovna skupnost skupnih služb štejejo za gla-
vno dejavnost proizvodnjo jeklenih konstrukcij, proizvodnjo bovvden poteg in 
proizvodnjo PVC folije. 

T O Z D Tovarna jeklenih konstrukcij se je zlasti z montažo odrske 
opreme in scenske tehnike uveljavila po vsej Jugoslaviji, predvidevajo pa 
preusmeritev na industrijsko in serijsko proizvodnjo. T O Z D Klemos/ Kii-
ster je plod poslovanja z združenimi sredstvi tujega kapitala. 

Letos bo izvoz presegal 30 odstotkov celotne proizvodnje, dolgoročne 
usmeritve pa temeljijo na potrebah industrije prometnih sredstev, in sicer 
brez tujega partnerja. T O Z D Plastika sega v leto 1983. Letos so že izvedli 
večjo investicijo v razširitev strojnih zmogljivosti. £ p 



MLAD! PIŠEJO 
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MED PRIJATELJI V 
POBRATENI ŠOLI 
TOPONICA SR SRBIJA 

V okviru 40. obletnice OZN in mednarodnega leta mladine so 
bile po vsej Jugoslaviji organizirane akcije pod nazivom ) »RIŠE-
MO ZA MIR - RIŠEMO MIR!« 

KAKO SE PRIPRAVLJAMO 
NA VOLITVE 1986 

V začetku vsakega šolskega 
leta se učenci naše šole med 
drugim pogovorimo tudi o so-
delovanju z učenci osnovne šo-
le Dragoljub Božiovič-Žuča iz 
Toponic^. Tovariši učitelji so 
nam povedali, da smo se s to 
šolo pobratili že pred 14-leti in 
da sta takratna ravnatelja tov. 
Matija Gjerkeš in tov. Dragan 
Petrovič, začetnika tega sodelo-
vanja. Njune ideje o ohranja-
nju bratstva in enotnosti naših 
narodov negujemo in krepimo 
tudi sedaj. 

V začetku novembra so nas 
povabili na praznovanje njiho-
vega dneva šole. Odbor skup-
nosti učencev šole je imenoval 
tri učence, ki so sestavljali de-
legacijo učencev za obisk v Sr-
biji. Zelo srečna sem bila, ko 
sem zvedela, da bom tudi jaz 
obiskala prijatelje v Toponici. 

Že 4 leta si namreč dopisujem 
z učenko njihove šole, pa se še 
nisva srečali. Pot je bila dolga, 
mi pa polni pričakovanj in ne-
strpni, kako bo v novi sredini. 

Mračilo se je že, ko smo pri-
speli pred lepo šolsko poslop-
je. Na dvorišču pred šolo so 
nas pričakali učenci s cvetjem v 
rokah in njihovi učitelji. Pri-
pravili so nam topel in prisrčen 
sprejem. Sprejem, kot ga vedo 
prirpaviti le oni, l judje širokih 
src in iskrenega tovarištva. Vse 
to smo doživljali ves čas obi-
ska. Seveda sem se najprej po-
zdravila s Saško, s katero si do-
pisujem. Pri njej sem tudi pre-
spala. Ves čas so bili do mene 
zelo pozorni in prijazni, da je z 
besedami težko opisati; hitro 
sem se počutila kot doma. V 

začetku smo si imeli zelo dosti 
povedati. Čeprav sem bila 
utrujena od dolge poti, sva s 
prijateljico bedeli dolgo v noč 
in si povedali mnogo zanimive-
ga. 

Naslednji dan so nas gostite-
lji popeljali na izlet. Pokazali 
so nam znamenitosti občine 
Knič, nato pa smo prisostvova-
li kulturnemu programu ob 
dnevu šole. Na družabnem sre-
čanju v šoli smo se spoznali še 
z drugimi učenci. Izročili smo 
jim darilo, grafiko Božidarja 
Jakca, ki so je bili zelo veseli. 

V nepozabnem spominu mi 
bo ostal muzej 21. oktober v 
Kragujevcu in spominski park 
Šumarice, kjer je v 30 grobni-
cah zakopanih čez 7.000 stre-
ljani!) rodoljubov. Šele po tem 
obisku lahko dojamem misli 
Desanke Maksimovič v njeni 
pesmi »Krvava bajka«. 

Hitro, prehitro so minili 
trneutki, ki smo jih preživeli 
med samimi prijetnimi ljudmi. 
Že smo se morali posloviti. 
Slovo je bilo težko. Stiskov 
rok, pozdravov, poljubov in 
naročil z lepimi pozdravi ni ho-
telo biti konca. Vračali smo se 
bogatejši za tople, prijateljske 
trenutke, ki so nam jih posveti-
li. 

Sedaj se veliko pogovarjamo 
o naših vtisih in o tem, kako se 
bomo naslednje leto morali po-
truditi, da jim bomo tudi mi 
pripravili tako lep sprejem in 
prijetno bivanje, ko nas bodo 
meseca maja obiskali. 

Jelka Maurič, OŠ Benedikt 

V občini Lenart smo v vseh temelj-
nih okoljih zaključili z evidentira-
njem možnih kandidatov za volitve 
1986. Po začasnem rokovniku je bil 
30. november določen kot zadnji rok 
za to opravilo. V organizaci jah zdru-
ženega dela, krajevnih skupnost ih in 
drugih delovnih organizaci jah, kjer 
niso imeli dovolj evidentiranih do 30. 
septembra, so to ob pobudi socialisti-
čne zveze, sindikata in podpor i dru-
gih organiziranih socialističnih sil do-
bro opravili. 

V mesecu oktobru in novembru so 
v temeljnih okoljih evidentirali tudi 
89 možnih kandidatov za opravl janje 
najodgovornejš ih delegatskih funkcij . 

Za zbor združenega dela je eviden-
t i rano 266 kandidatov — od tega 118 
žensk in 65 mladih, za zbor krajevnih 
skupnost i pa 152 kandidatov — od 
tega 51 žensk in 22 mladih, za družbe-
nopolit ični zbor 52 kandidatov — 16 
žensk in 7 mladih, za SIS je evidenti-
ranih 1177 kandidatov — od tega 550 
žensk in 315 mladih. Podatek, da je v 
občini Lenart vseh evidentiranih 1647 
možnih kandidatov, pove, da je opra-
vljeno veliko delo v vseh temeljnih 
okolj ih. Tudi struktura — število 
žensk in mladih — ustreza, vendar bo 
v predkandidaci jskih postopkih, ki 
b o d o v glavnem opravljeni v mesecu 
j a n u a r j u pr ihodnjega leta, treba temu 
posvečati pozornost v vseh samou-
pravnih okolj ih. 

In kakšna so nadaljnja opravila 
predkandidacijskih in kandidacijskih 
postopkov. 

Skupa j z volilnimi zakoni določa 
volilni pravilnik predkandidaci jske, 
kandidaci jske postopke in potek vo-
lilnih opravil na vseh nivojih. 

Predkandidaci jski pos topek: 
— predsedstvo OK S Z D L je pri-

pravilo vse potrebne dokumente za 
skupno sejo občinskega sveta Zveze 
s indikatov in Občinske konference 
zveze, ki bo po rokovniku 13. januar-
ja 1986. 

— Koordinacijski odbori za ka-
drovska vprašanja in volitve v samou-
pravnih organizacijah in skupnostih, 
izvršni odbori sindikata in predsed-
stva krajevnih konferenc S Z D L pri-
pravi jo predlog možnih kandidatov iz 
vrst evidentiranih za temeljne delega-
cije DPS in delegacije SIS. 

— Seje izvršnega odbora osnovne 
organizacije Zveze sindikatov in seje 
predsedstva krajevnih konferenc 
S Z D L skliče predsedstvo v času od 
13. do 20. j anuar ja 1986. 

— Seje temeljnih kandidaci jskih 
konferenc skliče predsednik osnovne 
organizacije Zveze sindikata in pred-
sednik krajevne konference SZDL v 
času od 20. j anua r j a do 5. februar ja 
1986. Na teh sejah obravnavajo in 
spre jemajo : poročilo o poteku politi-
čne aktivnosti v pr ipravah na volitve, 
predlog možnih kandidatov za člane 
delegacij za skupščine DPS in SIS in 

Na volilno-programskih sejah 
krajevnih konferenc S Z D L so bili 
izvoljeni: v Benediktu za predsed-
nika Alojz Guzej, za sekretarko 
Irena Horvat, v Cerkvenjaku Ja-
kob Matjašič in Marija Caiun, v 
Gradišču Ljubo Kšela in Srečko 
Pavlič, v Hrastovcu Štefan Škoda 
in Mariia Cafnik v Jurovskem do-
lu Jože Skrlec in Anka Zupan, pri 
Lenartu Lizika Krajnc in Darko 
Rebernik, v Lokavcu Darinka 
Krajnc in Vera Golob, v Selcih 
Vinko Vrafc! in Anton Firbas, v 
Voličini Marija Jančič in Slavica 
Vogrin, v Zavrhu Franc Grajfoner 
in Anica Lešnik ter v Zg. Ščavnici 
Nataša Dregarič in Sonja Schmir-
maul. 

kandida tne liste za te. Obravnava in 
se opredel i jo : 

za delegate DPZ občinske skupšči-
ne, predlog možnih kandidatov za no-
silce odgovornih funkc i j v skupščine 
občine in SIS, v republiki in federaci-
ji, določi delegata za prvo sejo občin-
ske kandidaci jske konference. O svo-
jem delu, zlasti o predlogu kandidat-
ne liste, obvesti delovne ljudi in obča-
ne. 

— Seja predsedstva O K SZDL bo 
predvidoma 10. februar ja 1986. Na 
tej seji bomo pripravili vse pot rebno 
za sklic redne seje občinska konferen-
ca SZDL in prve občinske kandidaci j-
ske konference, ki bo 20.februarja 
1986. 

P. H A M E R Š A K 

NAŠE ŽEUE OB NOVEM LETU 
— Želim si, da bi bili srečni, zdravi in zadovoljni vsi ljudje na 

svetu. Anica 
— Da ne bi bilo vojn; denar, ki je namenjen za oborožitev, 

naj bi dali ljudem, ki so lačni. Majda 
— Da bi se čimprej selili v novo hišo. Mojca 
— Mami in očetu želim zdravja in uspeha pri delu. Zdenka 
— Želim si veliko snega Stanka 
— Utihnejo naj puške in otroci naj bodo srečni. Cilika 
— Želim si boljši učni uspeh. Marinka 
— Želim si, da bi se mamica vrnila in da bi spoznata svojega 

očeta. Klavdija 
— Uspehov v šoli in dosti zdravja. Rajmund 
— Želim si, da ne bi bilo vojn. Slavko 
— V letu 1986 naj bodo srečni vsi ljudje. Milan 
— Vsemu svetu želim srečo in mir. Lojzek 



NA OBISKU V 
KS LENART 

LEPO 
SREDIŠČE 
OBČINE 

Krajevna skupnost in mesto, 
središče občine, v katerem živi 
skoraj četrtina občanov. Central-
no slovenskogoriško naselje ob 
križišču cest proti Mariboru, 
Gornji Radgoni in Ljutomeru, 
Ptuju in Cmureku. Središče z že 
razvito industrijo, zdravstvenim, 
kulturnim in gasilskim domom, z 
lekarno in veterinarsko postajo, 
delavsko univerzo z matično 
knjižnico in Sodiščem ; središčem 
družbenopolitičnega dela v obči-
ni, Krajevno skupnostjo s K U D 
Radko Smiljan, kinom, TVD 
Partizanom, A M D in rokobor-
skim klubom,planinskim in turi-
stičnim društvom, taborniki, 
D P M ter z ribiško in lovsko dru-
žino. Skratka krajevna skupnost 
in mesto s štiri tisoč prebivalci in 
mnogotero dejavnostjo. 

Lenart—ime, ki ga tudi v šir-
šem svetu že bolj poznajo 

Bilo je tako, da o Lenartu v 
oddaljenejših krajih ni nihče 
skoraj nič vedel. Spremembe so 
že očitne: njegovo ime je znano v 
evropskih športnih krogih, znan 
je po gospodarskem sodelovanju 
in v Sloveniji ne več samo po 
tem L da je središče na jmanj razvi-
te občine. Z mnogimi dejanskimi 
in navideznimi plotovi je izginil 
tudi občutek pretirane skromno-
sti. 

Kraj, ki vzbuja občudovanje 
Lenart je lep. To ugotovitev je 

slišati na avtoousu, v avtomobi-
lih, ki vozijo skozi mesto, iz ust 
bežnih in namernih obiskoval-

Nekoliko drugačen pogled na 

cev. Prebivalce odlikuje čut za či-
stost in urejenost kraja. Lenart se 
razvija po urbanističnih merilih, 
ki jin lahko označimo za dobra. 
Samemu Lenartu dejansko ni vi-
deti, da je prestolnica občine, ki 
z bolj kratkimi koraki sledi 
splošnemu slovenskemu razvoju. 

O razvoju nk se da vendarle za-
pisati dokaj konkretnega . . . 

Slavko Jančič, tajnik KS: »Iz-
vedenih je bilo mnogo nalog, ti-
stih z občinskim in tistih s Icra-
jevnim pomenom. Med prvimi 
so otvoritve proizvodnih prosto-
rov za industrijsko proizvodnjo 
in kmetijstvo proizvodni prostori 
PIK, melioracija 80 ha zemljišč v 
Lormanju in zaključna dela na 
160 ha v Setarovi, farma v Seta-
rovi ter priprave na prvo fazo 
kmetijsko skladiščnega centra v 
Porčiču. Med bolj »krajevnimi« 
pridobitvami pa kaže omeniti vr-
sto različnih že opravljenih ali 
zadanih nalog. Mednje sodi 
adaptacija lenarške mesnice in 
urejanje ribnika za športni ribo-
lov' pri Črnem lesu. Med komu-
nalnimi deli je potrebno v prvi 
vrsti omeniti dokončanje trans-
formatorske postaje v Močni in 
postaje Lenart VI. V Močni bo 
urejena tudi javna razsvetljava. 

V Sp. Porčiču je zgrajeno tele-
fonsko omrežje za 10 gospodinj-
stev, prispevek gospodinjstva pa 
je v delu in denarju znašal okrog 
dvesto tisočakov. S pomoč jo 
mladinskih delovnih brigad je v 
naseljih Zg. in Sp. Žerjavci polo-
ženo približno 3000 metrov pri-
marnega in sekundarnega vodo-
vodnega omrežja; prav tako so v 
začetku decembra položili okrog 
150 metrov primarnega cevovo-
da v Sp. Partiniu. 

Lovci v Sp. Porčiču zaključuje-
jo dela pri gradnji lovskega do-
ma, mnogo pa je bilo vloženo v 
posamezne cestne odseke in dru-

Še objekte. Med Zamarkovo in 
p. Partinjem je urejen 1300 me-

trov dolg tampon za položitev 
asfalta, celotna vrednost del zna-
ša 17.000.000 din. Skupno s KS 
Voličina smo preko Pesnice v 
Lormanju zgradili most, ki je stal 
8.000.000. Razveseljivo pa je, da 
se je le pričela fazna izgradnja 
avtobusnega postajališča pri Le-
nartu. 

Seveda pa je namenjena stalna 
pozornost urejanju in vzdrževa-
nju krajevnih cest. 

Urejeno središče in manj urejen 
primestni del — potrebna je do-
kajšnja solidarnost 

Td ne gre samo za solidarnost 
občanov v razvitejših naseljih v 
KS s tistimi v manj razvitih. Na-
sploh velja tako za KS Lenart 
kot vse v občini, da plačujejo vi-
soko ceno nerazvitosti. Mnogo 
deia in sredstev je potrebno vlo-
žiti v komunalni standard, pa se 
še vedno težko približa razvitim 
delom Slovenije. Individualna 
gradnja ki je spremenila lenar-
sko podobo, žal, zaostaja, zato je 
toliko potrebnejša družbena 
gradnja. Potrebna pa so tudi vid-
nejša družbena vlaganja v gostin-
sko in turistično dejavnost, saj 
Lenart nujno potrebuje izrazito 
večje prenočitvene zmogljivosti, 
Vrtec je že daljši čas premajhen, 
zato bi morali omogočiti prostor 
še za okrog 60 odklonjenih 
otrok. 

Ko izvlečemo bistvo iz vsega 
povedanega in zapisanega, vidi-
mo, da je Lenart po potrebah ti-
pičen in poprečen slovenski kraj, 
ki sicer nekoliko izstopa iz ob-
činskih razmer, vendar pa velja 
zapisati: vrata v svet in razvoj so 
odprta; potrebni pa so pogum in 
še marsikaj, da bo korak skozi ta 
vrata hiter in dolg. 

EP 

ZGODBA 0 ČEVLJARSKI DRETI 
K d o ve, ka j bi bilo, če bi resnično 

imeli čudežno čevljarsko dreto, o ka-
teri pr ipoveduje pravljica, ki bi tako 
močno povezala vse, da je za nič na 
svetu ne bi mogli razrezati ali pretrga-
ti. Toda, kje so že otroška leta, sa j res, 
že zdavnaj so minili časi, ko mi je ba-
bica pr ipovedovala tisto pravljico. 

Neka j pa je iz babičinih časov ven-
darle še ostalo. Ostali so čevlji, ki jih 
vsak dan potrebujeif to, in čevljarji, ki 
čevlje izdelujejo in popravl ja jo . A ti-
stih, ki bi še danes čevlje izdelovali 
doma, je bol j malo. Se tiste, ki čevlje 
popravl ja jo je težko n a j t i . . . 

Tako rekoč sredi Lenarta, točneje 
na Ptujski cesti 1 pa še imanio čevljar-
ja. Iz dneva v dan popravl ja , šiva, tol-
če na svojem kopi tu . Le novih čevljev 
se mojster Franc Gradišnik ne spomi-
nja, kdaj jih je pos lednj ič napravil . 

»Ja, leta 80 sem začel t uka j pri Le-
nartu, prej pa sem delal v Mariboru. 
Sama sva s sodelavko, na dan pa naju 
obišče od 10 do 20 strank. Kakšnih 15 
parov obutve sprejmeva na dan v po-
pravilo, so pa dnevi, ko zadovolj ima 

tudi od 20 do 30 strank, odvisno pač 
od sezone in tudi potreb občanov po 
posameznih vrstah obutve.« 

Tako pr ipoveduje mojster Gradiš-
nik, pri tem pa se mimogrede spomni 
še na davčno poli t iko, ki j e vsaj zanj , 
pravi, kar ugodna, le s prispevki za 
samoupravne interesne skupnost i se 
nekako ne more strinjati. Preprosto, 
previsoki so p o njegovem mnenju in 
tako si kar napre j zatr juje , da ne bo 
mogel dolgo plačevati zase in za za-
posleno sodelavko. A nekako je vsaj 
dosle j iz meseca v mesec le premago-
val tovrstne težave . . . »Se nekaj , za-
pišite, da mi leži na srcu. Pravijo, da 

smo deficitarna dejavnost, v resnici 
pa se, življenjsko gledano, družbena 
pomoč obrtniku pri sakšnih ugotovit-
vah tudi neha. Vsaj kar zadeva ustrez-
nost delovnega prostora, lahko re-
čem, da v mojem primeru ni izdatne 
pomoči. Glejte, za vsak bife ali pisar-
no se na jde jo svetli, boljši prostori, za 
čevljarja pa je že >dobra< utesnjena 
kamra!« 

Tako z malce jeze pr ipoveduje edi-
ni lenarški čevljar, g loboko v srcu pa 
najbrž ne misli čisto tako. No, veliko 
resnice je pa le v njegovi pripovedi. 

J. Kurbos 

OBRAMBNO USPOSABLJANJE 
V občini Lenart potekajo nadvse intenzivne priprave za izved-

bo usposabljanja delovnih ljudi in občanov s področja SLO in OS. 
Z usposabljanjem bodo pričeli 27. januarja prihodnje leto. Preda-
vanja bodo v osnovnih šolah v vsaki krajevni skupnosti, o čemer 
bodo občani posebej obveščeni. Osrednja pozornost bo tokrat na-
menjena pripravam TOZD in KS za SLO in DS. 

STARI ČASI SE 
VRAČAJO ALI 

Mojster Franc Gradišnik 



KRAJEVNI MOZAIK 

BENEDIKT 
V tej krajevni skupnost i že dalj ča-

sa rešujejo nekatere žgoče komunalne 
probleme. Razširili so j avno razsvet-
ljavo v novem naselju pod lovskim 
domom in t ransformatorsko postajo 
Drvanja 111. 

CERKVENJAK 
V Cerkvenjaku so končno dobili 

g radbeno dovol jenje za dograditev 
gasilskega doma. Mogočni objekt, ki 
po vsej verjetnosti ne bo služil samo 
gasilcem, bo treba čim prej dokonča-
ti. Potrebni gradbeni material in ma-
terial za vodovod in centralno ogreva-
nje so že dobili, seda j pa čakajo na 
ugodne vremenske pogoje. V tej kra-
jevni skupnosti so lepo uredili tudi 
pročelje tamkajšnjega kulturnega do-
ma. 

GRADIŠČE 
Gradiščani nam pišejo, da so na 

območju Zgornjih Verjan in Oseka 
pridobili precej rodovitne zemlje. 
Melioracije so potrebne, doda jamo 
pa, da se je. žal, prvotna krajina kar 
preveč spremenila. V Gradišču so te-
meljito pretresli tudi nekatere komu-
nalne probleme. Posebej pa so opozo-
rili na problemat iko otroškega var-
stva v kraju, sa j je zgradba, v kateri 
imajo oddelek vrtca, v razpadajočem 
stanju. Krajevna skupnost Gradišče 

IZ ZGODOVINE 
NAŠIH KRAJEV 

Včasih nekoliko pozabl jen, pa vendarle dovol j privla-
čen slovenskogoriški kraj leži na nadmorski višini 
330—400 m. Lokavec se ne skriva, saj je že daleč viden. 
Zanimivo s lemensko naselje, nekakšno j užno nadaljeva-
nje Trat in Novega Vrha. Na severu meji še na Pogled in 
Grabe , na jugu pa na Rožengrunt. 

Zunan je lice kraja se močno spreminja . ,Tudi v ta ob-
mejni zaselek je pr ihrumel tok razvoja. Nekol iko je po-
časnejši, pa vendarle dovol j močan, da vrti kolo napred-
ka. Zasebni kmetovalci so večinoma srednji kmetje, vča-
sih so pridelovali predvsem pšenico, koruzo in krompir , 
zda j se vse bolj razvijata tudi sadjarstvo in živinoreja. Do 
2. svetovne vojne je bilo tod veliko vinogradov, ki so sicer 
doka j značilni za slovenskogoriški svet. Z d a j temu ni ta-
ko, veliko vinogradov so izkrčili, zasebnih je malo, več pa 
sodobno urejenih v družbeni lasti. Ko listamo po knjigi 
preteklosti, se vselej ustavimo pri šoli. To je povsem nor-
malno, saj je ustanovitev šole ena od p o m e m b n i h prelom-
nic v zgodovini nekega kraja . V Lokavcu so ustanovili šo-
lo kot nemško enorazrednico leta 1850. Pouk je potekal 
vse do leta 1884 v kmečki hiši. Tega leta pa so v Lokavcu 
zgradili polovico sedan je šolske zgradbe, medtem ko so 
drugo polovico dozidali 1933. leta. Ce lo tno šolsko po-
slopje so adaptiral i in modernizirali 1965. leta in zgradili 
tudi s tanovanjski blok za učitelje. Ta pr idobi tev se še da-

je tudi povišala cene komunaln ih sto-
ritev. 

JLROVSKI DOL 
V Jurovskem dolu so imeli pro-

gramsko volilno konferenco KK 
SZDL. na kateri so obravnavali kraje-
vno problematiko. Vsa društva v kra-
ju pr ipravl jajo letne in srednjeročne 
načrte, krajevna skupnost pa se inten-
zivno dogovar ja s PTT iz Maribora za 
napel javo telefonskih prikl jučkov po 
krajevni skupnosti . Krajani so še ved-
no nezadovoljni zaradi nerešenega 
vprašanja trgovine v kraju. 

Z G . Š Č A V N I C A 
Med krajani še vedno ni pozablje-

na obljuba, da b o d o dobili manjši 
proizvodni obrat , v katerem bi našlo 
zaposlitev sto domačinov. Pred leti je 
bilo o tem veliko govora, vendar do 
uresničitve obl jub ni prišlo. V kraju 
so po hitrem postopku s pomočjo ob-
činske komunalne skupnosti Lenart 
odkupil i zemljišče namen jeno za 
g radn jo obrata Kladivar iz Žirov. Ak-
cija se je izjalovila, krajani pa upajo , 
da bodo to vprašanje rešili še prihod-
nje leto. 

M. TOŠ 

Ali se bo končno našel kdo, ki bo poskrbel tudi za ta košček parka, ki 

so ga pred leti uredili 

nes obrestuje , kl jub temu pa na Lokavcu ni popolne 
osemletke. Učenci višjih razredov se namreč vozijo s šol-
skim avtobusom v šolo na Zgornji Ščavnici. Kl jub temu, 
da zgodovinska preteklost kraja ni raziskana, razpolaga-
mo z nekaterimi ugotovitvami, ki so zapisane tudi v zgo-
dovinski literaturi. Zlasti je pomemben čas pred in med 2. 
svetovno vojno. Z ozirom na bližino državne meje in vpli-
va iz Avstrije na slovenskogoriški prostor seveda ni na-
ključje, da so bile prav pred 2. svetovno vojno v šolskem 
okolišu zapletene narodnos tne razmere. Okoli 3 0 % prebi-
valcev je bilo nemške narodnost i . Do pr ihoda Hitlerja na 
oblast je obsta ja lo med Nemci in Slovenci mirno sožitje. 
Na to je Nemce zajela veiikonemška p ropaganda , ki je se-
veda pustila občutne posledice. Pred n a p a d o m nacistične 
soldateske na Jugoslavi jo se je na šoli v Lokavcu pojavil 
velik sramotilni napis, ki je hujskal zoper Slovence. 

Po končani vojni se je veliko ljudi nemške narodnost i 
odselilo, nekaj jih je izselila tudi nova l judska oblast. Za-
menjal i so jih slovenski priseljenci, največ iz Kranjske. In 
še te-le zanimivosti : v času med obema vojnama so tukaj 
kupovali posestva Prekmurci . V kraju je 9 antičnih gomil, 
leta 1852 so v eni našli grobno celico brez kakršnih koli 
predmetov. , 

Mar jan Toš 

Hrbtno stran upravne zgradbe 
lenarške občinske skupščine so ob-
novili. Hodniki so širši, tako da 
bodo lahko stranke udobneje čaka-
le! 

Pri Grozdu so trije modrovali. 
Prvi: »Če je lanarški vodovod pri-
ključen na maproški bohofski stu-
denec, vode nemo smeli piti, ke je 
zagiftana!« 

Drugi: »Vino je že tak drago, da 
pr Merkatori za dva glaža že lah-
ko kiipiš hlače!« 
• Tretji: »Ja, pa še krvi drugi drii-
gemi nemremo piti!!« 

Prvi in drugi: »Ja zakaj, pr mi-
len bobi??« 

Tretji: »Če pa ne veš, če ma keri 
AIDS!!!« 

Farmo v Šetarovi in nov RTV 
dom v Mariboru so odprli isti dan. 
Pojavile pa so se govorice o zame-
njavi lokacij. Radijci in televizijci 
trdijo, da bi baje goveji pitanci 
bolj sodili v blato sredi polj kot pa 
o n i . . . 

Odkar je postala lenarška bla-
govnica osrednji slovenskogoriški 
nakupni center, so se kupne navade 
okoličanov precej spremenile. Ve-
čina kupuje samo še — kreditne 
p o l e . . . 

Srečali so se trije Lenarčani, v 
novih oblekah, čevljih in plaščih. 
Pokimali so si in zamrmrali: 

»— tri mesece, 
— brez pologa 
— in obresti,« 
in šli k »Devetindvajsetemu« na 

špricer. 

Pismo dedku Mrazu: 

Lenarčan: Tovariš dedek 
M r a z . . . 

Gradiščan: ali Božiček ali Mi-
klavž . . . 

Lokavčan: skromno te pro-
sim . . . 

Benedičan: v novem proizvod-
nem načrtu . . . 

Jurovčan: mi o d o b r i . . . 
Voličan: ne glede na zeleni 

plan . . . 
Sčavničan: zaradi dobrososed-

skih o d n o s o v . . . 
Cerkvenjačan: vsaj enega občin-

skega funkcionarja! 
Lovro Koloman 


